



TRUSTEESHIP COUNCIL

OFFICIAL RECORDS

THIRTY-NINTH SESSION

23 May - 16 June 1972

RESOLUTIONS

CONSEIL DE TUTELLE

DOCUMENTS OFFICIELS

TRENTE-NEUVIEME SESSION

23 mai - 16 juin 1972

SUPPLEMENT No. 1

UNITED NATIONS/NATIONS UNIES

New York, 1972

01-02929

NOTE

Symbols of United Nations documents are composed of capital letters combined with figures. Mention of such a symbol indicates a reference to a United Nations document.

The Arabic and Roman numerals identifying each resolution indicate, respectively, the number of the resolution and the number of the session at which it was adopted.

* * *

NOTE

Les cotes des documents de l'Organisation des Nations Unies se composent de lettres majuscules et de chiffres. La simple mention d'une cote dans un texte signifie qu'il s'agit d'un document de l'Organisation.

Les résolutions sont désignées par deux nombres : l'un en chiffres arabes, qui indique le numéro de la résolution, l'autre en chiffres romains, qui indique la session au cours de laquelle la résolution a été adoptée.

T/1738

01-02930

TABLE OF CONTENTS

	<i>Page</i>
Agenda of the thirty-ninth session	v
Resolutions adopted by the Council at its thirty-ninth session	
2157 (XXXIX). Terms of reference of the United Nations Visiting Mission to the Trust Territory of the Pacific Islands, 1973 (item 7)	1
2158 (XXXIX). Report of the United Nations Visiting Mission to observe the elections to the Papua New Guinea House of Assembly in 1972 (item 6)	2
Other decisions taken by the Council at its thirty-ninth session	
Adoption of the agenda	3
Report of the Secretary-General on credentials ..	3
Election of the President and the Vice-President ..	3
Examination of annual reports of the Administering Authorities	3
Examination of petitions	3
Attainment of self-government or independence by the Trust Territories and the situation in Trust Territories with regard to the Implementation of the Declaration on the Granting of Independence to Colonial Countries and Peoples	4
General Assembly resolution 2865 (XXVI) on the question of Papua New Guinea	4
Co-operation with the Special Committee on the Situation with regard to the Implementation of the Declaration on the Granting of Independence to Colonial Countries and Peoples	5
Offers by Member States of study and training facilities for inhabitants of Trust Territories ..	5
Dissemination of information on the United Nations and the International Trusteeship System in Trust Territories	5
Co-operation with the Committee on the Elimination of Racial Discrimination	5
Adoption of the report of the Trusteeship Council to the General Assembly	5
Adoption of the report of the Trusteeship Council to the Security-Council	6

TABLE DES MATIERES

	<i>Pages</i>
Ordre du jour de la trente-neuvième session ..	v
Résolutions adoptées par le Conseil à sa trente-neuvième session	
2157 (XXXIX). Mandat de la Mission de visite des Nations Unies dans le Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique (1973) [point 7]	1
2158 (XXXIX). Rapport de la Mission de visite des Nations Unies chargée d'observer les élections à la Chambre d'assemblée du Papua-Nouvelle-Guinée en 1972 [point 6] ..	2
Autres décisions prises par le Conseil à sa trente-neuvième session	
Adoption de l'ordre du jour	3
Rapport du Secrétaire général sur la vérification des pouvoirs	3
Election du Président et du Vice-Président	3
Examen des rapports annuels des autorités administrantes	3
Examen des pétitions	3
Accession des territoires sous tutelle à l'autonomie ou à l'indépendance et situation dans les territoires sous tutelle en ce qui concerne l'application de la Déclaration sur l'octroi de l'indépendance aux pays et aux peuples coloniaux ..	4
Résolution 2865 (XXVI) de l'Assemblée générale sur la question du Papua-Nouvelle-Guinée ..	4
Coopération avec le Comité spécial chargé d'étudier la situation en ce qui concerne l'application de la Déclaration sur l'octroi de l'indépendance aux pays et aux peuples coloniaux ..	5
Moyens d'études et de formation offerts par des États Membres aux habitants des territoires sous tutelle	5
Diffusion, dans les territoires sous tutelle, de renseignements sur l'Organisation des Nations Unies et le régime international de tutelle ..	5
Coopération avec le Comité pour l'élimination de la discrimination raciale	5
Adoption du rapport du Conseil de tutelle à l'Assemblée générale	5
Adoption du rapport du Conseil de tutelle au Conseil de sécurité	6

AGENDA

of the thirty-ninth session

adopted by the Council at its 1388th meeting
on 23 May 1972

1. Adoption of the agenda.
2. Report of the Secretary-General on credentials.
3. Election of the President and the Vice-President.
4. Examination of annual reports of the Administering Authorities on the administration of Trust Territories for the year ended 30 June 1971:
 - (a) Trust Territory of the Pacific Islands;
 - (b) New Guinea.
5. Examination of petitions listed in the annex to the agenda.¹
6. Report of the United Nations Visiting Mission to observe the elections to the Papua New Guinea House of Assembly in 1972.²
7. Arrangements for the dispatch of a periodic visiting mission to the Trust Territory of the Pacific Islands in 1973.
8. Attainment of self-government or independence by the Trust Territories [Trusteeship Council resolution 1369 (XVII) and General Assembly resolution 1413 (XIV)] and the situation in Trust Territories with regard to the Implementation of the Declaration on the Granting of Independence to Colonial Countries and Peoples [General Assembly resolutions 1514 (XV) and 2878 (XXVI)].
9. General Assembly resolution 2865 (XXVI) on the question of Papua New Guinea.
10. Co-operation with the Special Committee on the Situation with regard to the Implementation of the Declaration on the Granting of Independence to Colonial Countries and Peoples [General Assembly resolution 1654 (XVI)].
11. Offers by Member States of study and training facilities for inhabitants of Trust Territories: report of the Secretary-General [General Assembly resolutions 557 (VI) and 753 (VIII)].
12. Dissemination of information on the United Nations and the International Trusteeship System in Trust Territories: report of the Secretary-General [Trusteeship Council resolution 36 (III) and General Assembly resolution 754 (VIII)].
13. Co-operation with the Committee on the Elimination of Racial Discrimination [General Assembly resolutions 2106 B (XX), 2783 (XXVI) and 2784 (XXVI)].

¹ For the annex, see *Official Records of the Trusteeship Council, Thirty-ninth Session, Sessional Fascicle*.

² *Ibid.*, *Thirty-ninth session, Supplement No. 2 (T/1739)*.

ORDRE DU JOUR

de la trente-neuvième session

adopté par le Conseil à sa 1388^e séance
le 23 mai 1972

1. Adoption de l'ordre du jour.
2. Rapport du Secrétaire général sur la vérification des pouvoirs.
3. Election du Président et du Vice-Président.
4. Examen des rapports annuels des autorités administrantes sur l'administration des territoires sous tutelle pour l'année qui s'est terminée le 30 juin 1971 :
 - a) Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique;
 - b) Nouvelle-Guinée.
5. Examen des pétitions énumérées dans l'annexe à l'ordre du jour¹.
6. Rapport de la Mission de visite des Nations Unies chargée d'observer les élections à la Chambre d'assemblée du Papua-Nouvelle-Guinée en 1972².
7. Dispositions à prendre pour l'envoi d'une mission de visite périodique dans le Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique en 1973.
8. Accession des territoires sous tutelle à l'autonomie ou à l'indépendance [résolution 1369 (XVII) du Conseil de tutelle et résolution 1413 (XIV) de l'Assemblée générale] et situation dans les territoires sous tutelle en ce qui concerne l'application de la Déclaration sur l'octroi de l'indépendance aux pays et aux peuples coloniaux [résolutions 1514 (XV) et 2878 (XXVI) de l'Assemblée générale].
9. Résolution 2865 (XXVI) de l'Assemblée générale sur la question du Papua-Nouvelle-Guinée.
10. Coopération avec le Comité spécial chargé d'étudier la situation en ce qui concerne l'application de la Déclaration sur l'octroi de l'indépendance aux pays et aux peuples coloniaux [résolution 1654 (XVI) de l'Assemblée générale].
11. Moyens d'études et de formation offerts par des Etats Membres aux habitants des territoires sous tutelle : rapport du Secrétaire général [résolutions 557 (VI) et 753 (VIII) de l'Assemblée générale].
12. Diffusion, dans les territoires sous tutelle, de renseignements sur l'Organisation des Nations Unies et le régime international de tutelle : rapport du Secrétaire général [résolution 36 (III) du Conseil de tutelle et résolution 754 (VIII) de l'Assemblée générale].
13. Coopération avec le Comité pour l'élimination de la discrimination raciale [résolutions 2106 B (XX), 2783 (XXVI) et 2784 (XXVI) de l'Assemblée générale].

¹ Pour l'annexe, voir *Documents officiels du Conseil de tutelle, trente-neuvième session, fascicule de session*.

² *Ibid.*, *trente-neuvième session, Supplément n° 2 (T/1739)*.

01-02932

14. Adoption of the report of the Trusteeship Council to the General Assembly.
15. Adoption of the report of the Trusteeship Council to the Security Council.

14. Adoption du rapport du Conseil de tutelle à l'Assemblée générale.
15. Adoption du rapport du Conseil de tutelle au Conseil de sécurité.

RESOLUTIONS

adopted by the Council
at its thirty-ninth session

2157 (XXXIX). Terms of reference of the United Nations Visiting Mission to the Trust Territory of the Pacific Islands, 1973

The Trusteeship Council,

Having decided to dispatch a periodic visiting mission to the Trust Territory of the Pacific Islands in 1973,

Having decided that the Visiting Mission should be composed of (Australia), (France), (Union of Soviet Socialist Republics) and (United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland),³

Having decided that the Visiting Mission should visit the Trust Territory early in 1973 for a period of approximately six weeks,

1. *Directs* the Visiting Mission to investigate and report as fully as possible on the steps taken in the Trust Territory of the Pacific Islands towards the realization of the objectives set forth in Article 76 *b* of the Charter of the United Nations and to pay special attention to the question of the future of the Territory, in the light of the relevant Articles of the Charter and the Trusteeship Agreement, and bearing in mind the relevant provisions of Trusteeship Council and General Assembly resolutions, including Assembly resolutions 1514 (XV) of 14 December 1960 and 1541 (XV) of 15 December 1960;

2. *Directs* the Visiting Mission to give attention, as may be appropriate in the light of discussion in the Trusteeship Council and of resolutions adopted by it, to issues raised in connexion with the annual reports on the administration of the Territory, in the petitions received by the Council concerning the Territory, in the reports of the previous periodic visiting missions to the Territory and in the observations of the Administering Authority on those reports;

3. *Directs* the Visiting Mission to receive petitions, without prejudice to its action in accordance with the rules of procedure of the Council, and to investigate on the spot such of the petitions as, in its opinion, warrant special investigation;

4. *Requests* the Visiting Mission to submit to the Council as soon as practicable a report on its visit to the Trust Territory of the Pacific Islands containing its findings, with such observations, conclusions and recommendations as it may wish to make.

1403rd meeting
14 June 1972

³ At its 1403rd meeting, on 14 June 1972, the Council decided that the nominations to be submitted would automatically be approved when received.

RESOLUTIONS

adoptées par le Conseil
à sa trente-neuvième session

2157 (XXXIX). Mandat de la Mission de visite des Nations Unies dans le Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique (1973)

Le Conseil de tutelle,

Ayant décidé d'envoyer en 1973 une mission de visite périodique dans le Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique,

Ayant décidé que la Mission de visite serait composée de (Australie), (France), (Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord) et (Union des Républiques socialistes soviétiques)³,

Ayant décidé que la Mission de visite se rendrait dans le Territoire sous tutelle au début de 1973 et que la visite durerait environ six semaines,

1. *Charge* la Mission de visite d'enquêter et de faire rapport aussi complètement que possible sur les mesures prises dans le Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique pour atteindre les objectifs énoncés à l'alinéa *b* de l'Article 76 de la Charte des Nations Unies et d'accorder une attention particulière à la question de l'avenir de ce territoire, en tenant compte des articles pertinents de la Charte et de l'Accord de tutelle, et en prenant en considération les dispositions pertinentes des résolutions du Conseil de tutelle et de l'Assemblée générale, notamment des résolutions 1514 (XV) et 1541 (XV) de l'Assemblée en date des 14 et 15 décembre 1960;

2. *Charge* la Mission de visite d'étudier, en s'inspirant le cas échéant des débats du Conseil de tutelle et des résolutions qu'il a adoptées, les questions soulevées à propos des rapports annuels sur l'administration du Territoire, dans les pétitions reçues par le Conseil au sujet du Territoire, dans les rapports des missions de visite périodiques précédentes et dans les observations faites au sujet de ces rapports par l'Autorité administrante;

3. *Charge* la Mission de visite de recevoir des pétitions, étant entendu qu'elle le fera conformément au règlement intérieur du Conseil, et d'enquêter sur place au sujet des pétitions reçues qui appelleraient, à son avis, une enquête spéciale;

4. *Prie* la Mission de visite de présenter au Conseil, aussitôt que faire se pourra, un rapport sur sa visite dans le Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique, dans lequel elle consignera ses constatations, ainsi que les observations, conclusions et recommandations qu'elle jugera bon de présenter.

1403^e séance
14 juin 1972

³ A sa 1403^e séance, le 14 juin 1972, le Conseil a décidé que les candidatures qui seraient proposées seraient automatiquement approuvées lorsqu'elles seraient communiquées.

2158 (XXXIX). Report of the United Nations Visiting Mission to observe the elections to the Papua New Guinea House of Assembly in 1972

The Trusteeship Council,

Having examined at its thirty-ninth session the report of the Visiting Mission⁴ dispatched at the invitation of the Administering Authority and pursuant to resolution 2156 (XXXVIII) of 18 June 1971 to observe the elections to the Papua New Guinea House of Assembly,

Noting that the membership of the Visiting Mission, in accordance with the request of the General Assembly expressed in its resolution 2590 (XXIV) of 16 December 1969 included, after consultation with the Special Committee on the Implementation of the Declaration on the Granting of Independence to Colonial Countries and Peoples and the Administering Authority, non-members of the Trusteeship Council,

Having heard the statements concerning the report made by the representative of Australia and by the special advisers, one of whom was the Chief Electoral Officer of Papua New Guinea, and also by members of the Visiting Mission,

1. Takes note of the report of the Visiting Mission and of the statements of the Administering Authority thereon;
2. Draws attention to the fact that, in formulating its own conclusions and recommendations on this question at its thirty-ninth session, the Trusteeship Council took into account the observations of the Visiting Mission and the statements made by the Administering Authority;
3. Expresses its appreciation of the work accomplished on its behalf by the Visiting Mission;
4. Decides that it will continue to take these recommendations, conclusions and observations into account in future examination of the question;
5. Invites the Administering Authority to take into account these recommendations, conclusions and observations as well as the statements made thereon by the members of the Trusteeship Council;
6. Decides, in accordance with rule 98 of its rules of procedure, that the report of the Visiting Mission and the text of the present resolution shall be distributed in an appropriate form.

1404th meeting
16 June 1972

⁴ Official Records of the Trusteeship Council, Thirty-ninth Session, Supplement No. 2 (T/1739).

2158 (XXXIX). Rapport de la Mission de visite des Nations Unies chargée d'observer les élections à la Chambre d'assemblée du Papua-Nouvelle-Guinée en 1972

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné à sa trente-neuvième session le rapport de la Mission de visite⁴ envoyée à la suite de l'invitation de l'Autorité administrante et en application de la résolution 2156 (XXXVIII) du 18 juin 1971 pour observer les élections à la Chambre d'assemblée du Papua-Nouvelle-Guinée,

Constatant que la composition de la Mission de visite, conformément au souhait de l'Assemblée générale exprimé dans sa résolution 2590 (XXIV) du 16 décembre 1969, comprenait, après consultations avec les membres du Comité spécial chargé de l'application de la Déclaration sur l'octroi de l'indépendance aux pays et aux peuples coloniaux et l'Autorité administrante, des représentants de pays non membres du Conseil de tutelle,

Ayant entendu, au sujet dudit rapport, les déclarations faites par le représentant de l'Australie et celles des conseillers spéciaux dont l'un était l'organisateur en chef des élections du Papua-Nouvelle-Guinée, ainsi que celles faites par des membres de la Mission de visite,

1. Prend acte du rapport de la Mission de visite et des déclarations de l'Autorité administrante à son sujet;
2. Appelle l'attention sur le fait que, pour formuler ses propres conclusions et recommandations sur cette question à sa trente-neuvième session, il a tenu compte des observations de la Mission de visite ainsi que des déclarations faites par l'Autorité administrante;
3. Exprime sa satisfaction du travail accompli en son nom par la Mission de visite;
4. Décide de continuer de tenir compte à l'avenir de ces recommandations, conclusions et observations lorsqu'il examinera la question;
5. Invite l'Autorité administrante à tenir compte de ces recommandations, conclusions et observations ainsi que des déclarations faites à ce sujet par les membres du Conseil de tutelle;
6. Décide, conformément à l'article 98 de son règlement intérieur, de faire distribuer sous une forme appropriée le rapport de la Mission de visite et le texte de la présente résolution.

1404^e séance
16 juin 1972

⁴ Documents officiels du Conseil de tutelle, trente-neuvième session, Supplément n° 2 (T/1739).

OTHER DECISIONS

taken by the Council
at its thirty-ninth session

Adoption of the agenda

At its 1388th meeting, on 23 May 1972, the Council adopted the agenda of its thirty-ninth session.

Report of the Secretary-General on credentials

At its 1402nd meeting, on 12 June 1972, the Council took note of the report of the Secretary-General on credentials.⁵

Election of the President and the Vice-President

At its 1388th meeting, on 23 May 1972, the Council elected Mr. W. Tapley Bennett, Jr. (United States of America) President and Mr. Paul Blanc (France) Vice-President.

Examination of annual reports of the Administering Authorities

At its 1404th meeting, on 16 June 1972, the Council adopted a chapter on conditions in the Trust Territory of the Pacific Islands for inclusion in its report to the Security Council covering the period from 19 June 1971 to 16 June 1972.

At the same meeting, the Council adopted a chapter on conditions in Papua New Guinea for inclusion in its report to the General Assembly covering the period from 19 June 1971 to 16 June 1972.

Examination of petitions

At its 1390th meeting, on 25 May 1972, the Council decided to grant hearings to Messrs. Edward Pangelinan, Olympio T. Borja, Vicente N. Santos and Herman Q. Guerrero concerning the Trust Territory of the Pacific Islands. The request for hearing was circulated in document T/PET.10/71. The Council heard the petitioners at its 1391st meeting, on 25 May 1972.

The Council examined the following communications and written petitions:

Meeting and date	Communication and written petition	Decision
(a) Concerning the Trust Territory of the Pacific Islands		
1392nd 26 May 1972	T/COM.10/ L.74 to 84	To take note of the communications.

⁵ T/1734.

AUTRES DECISIONS

prises par le Conseil
à sa trente-neuvième session

Adoption de l'ordre du jour

A sa 1388^e séance, le 23 mai 1972, le Conseil a adopté l'ordre du jour de sa trente-neuvième session.

Rapport du Secrétaire général sur la vérification des pouvoirs

A sa 1402^e séance, le 12 juin 1972, le Conseil a pris acte du rapport du Secrétaire général sur la vérification des pouvoirs⁵.

Election du Président et du Vice-Président

A sa 1388^e séance, le 23 mai 1972, le Conseil a élu M. W. Tapley Bennett (Etats-Unis d'Amérique) président et M. Paul Blanc (France) vice-président.

Examen des rapports annuels des autorités administrantes

A sa 1404^e séance, le 16 juin 1972, le Conseil a adopté un chapitre sur la situation dans le Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique à insérer dans son rapport au Conseil de sécurité pour la période du 19 juin 1971 au 16 juin 1972.

A la même séance, le Conseil a adopté un chapitre sur la situation au Papua-Nouvelle-Guinée à insérer dans son rapport à l'Assemblée générale pour la période du 19 juin 1971 au 16 juin 1972.

Examen des pétitions

A sa 1390^e séance, le 25 mai 1972, le Conseil a décidé d'entendre MM. Edward Pangelinan, Olympio T. Borja, Vicente N. Santos et Herman Q. Guerrero au sujet du Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique. La demande d'audition avait été distribuée sous la cote T/PET.10/71. Le Conseil a entendu les pétitionnaires à sa 1391^e séance, le 25 mai 1972.

Le Conseil a étudié les communications et pétitions écrites ci-après:

Séances et dates	Communications et pétitions écrites	Décisions
a) Concernant le Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique		
1392 ^e 26 mai 1972	T/COM.10/ L.74 à 84	Prendre acte des communications.

⁵ T/1734.

Meeting and date	Communication and written petition	Decision
	T/PET.10/68 and 71	To draw the attention of the petitioners as appropriate to the oral observations of the Administering Authority and to the relevant statements made by members of the Council.
1393rd 30 May 1972	T/PET.10/69 and 70	To take note of the petitions.

(b) *Concerning Papua New Guinea*

1397th 1 June 1972	T/COM.8/L.7	To take note of the communication.
	T/PET.8/36 to 39	To draw the attention of the petitioners to the observations of the Administering Authority (T/OBS.8/23 to 25) and to the statements made by members of the Council.

Attainment of self-government or independence by the Trust Territories and the situation in Trust Territories with regard to the Implementation of the Declaration on the Granting of Independence to Colonial Countries and Peoples

At its 1404th meeting, on 16 June 1972, the Council decided to draw attention to the fact that throughout its examination of conditions in the Trust Territories members had paid special attention to the measures and steps being taken and to be taken to transfer all powers to the peoples of those Territories in accordance with their freely expressed will and desire in order to enable them to enjoy self-government or complete independence within the shortest time practicable. The Council further decided to draw the attention of the members of the General Assembly and the Security Council to the conclusions and recommendations adopted concerning the attainment of self-government or independence in Trust Territories, as well as to the observations of members of the Council on the question.

General Assembly resolution 2865 (XXVI) on the question of Papua New Guinea

At its 1404th meeting, on 16 June 1972, the Council adopted conclusions and recommendations concerning Papua New Guinea and also adopted resolution 2158 (XXXIX) on the report of the Visiting Mission. At the same meeting, the Council decided to draw the attention of the General Assembly to the action taken in this respect and to the comments made during the debate.⁶

⁶ See *Official Records of the General Assembly, Twenty-seventh Session, Supplement No. 4 (A/8704), part II.*

Séances et dates	Communications et pétitions écrites	Décisions
	T/PET.10/68 et 71	Appeler l'attention des pétitionnaires comme il se doit sur les observations orales de l'Autorité administrante ainsi que sur les déclarations pertinentes faites par les membres du Conseil.
1393e 30 mai 1972	T/PET.10/69 et 70	Prendre acte des pétitions.

b) *Concernant le Papua-Nouvelle-Guinée*

1397e 1 ^{er} juin 1972	T/COM.8/L.7	Prendre acte de la communication.
	T/PET.8/36 à 39	Appeler l'attention des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante (T/OBS.8/23 à 25) et sur les déclarations faites par les membres du Conseil.

Accession des territoires sous tutelle à l'autonomie ou à l'indépendance et situation dans les territoires sous tutelle en ce qui concerne l'application de la Déclaration sur l'octroi de l'indépendance aux pays et aux peuples coloniaux

A sa 1404^e séance, le 16 juin 1972, le Conseil a décidé d'appeler l'attention sur le fait que, pendant l'examen de la situation dans les territoires sous tutelle, les membres du Conseil avaient porté une attention toute particulière aux mesures prises et encore à prendre pour transférer tous les pouvoirs aux peuples de ces territoires conformément à leur volonté et à leur désir librement exprimés afin de leur permettre de parvenir à l'autonomie et à l'indépendance complète dans les plus brefs délais. Le Conseil a par ailleurs décidé d'appeler l'attention des membres de l'Assemblée générale et du Conseil de sécurité sur les conclusions et recommandations adoptées au sujet de l'accession des territoires sous tutelle à l'autonomie ou à l'indépendance ainsi que sur les observations faites par les membres du Conseil sur cette question.

Résolution 2865 (XXVI) de l'Assemblée générale sur la question du Papua-Nouvelle-Guinée

A sa 1404^e séance, le 16 juin 1972, le Conseil a adopté les conclusions et recommandations concernant le Papua-Nouvelle-Guinée ainsi que la résolution 2158 (XXXIX) relative au rapport de la Mission de visite. A la même séance, le Conseil a décidé d'appeler l'attention de l'Assemblée générale sur les décisions qu'il avait prises sur cette question ainsi que sur les observations qui avaient été formulées au cours de la discussion⁶.

⁶ Voir *Documents officiels de l'Assemblée générale, vingt-septième session, Supplément n° 4 (A/8704), deuxième partie.*

Co-operation with the Special Committee on the Situation with regard to the Implementation of the Declaration on the Granting of Independence to Colonial Countries and Peoples

At its 1404th meeting, on 16 June 1972, the Council decided that the President of the Council should inform the Chairman of the Special Committee by letter⁷ of the decisions taken by the Council at the thirty-ninth session concerning the two Trust Territories.

At the same meeting, the Council also decided to draw the attention of the General Assembly to the useful co-operation that had again taken place this year between the Trusteeship Council and the Special Committee, as a result of the participation of two non-members of the Council in the Visiting Mission to observe the elections to the Papua New Guinea House of Assembly in 1972.

Offers by Member States of study and training facilities for inhabitants of Trust Territories

At its 1402nd meeting, on 12 June 1972, the Council took note of the report of the Secretary-General.⁸

Dissemination of information on the United Nations and the International Trusteeship System in Trust Territories

At its 1402nd meeting, on 12 June 1972, the Council took note of the report of the Secretary-General.⁹

Co-operation with the Committee on the Elimination of Racial Discrimination

At its 1402nd meeting, on 12 June 1972, the Council decided to invite the Administering Authorities to include in their annual reports information on the matters listed in the relevant part of section III, paragraph 1, of decision 5 (IV) of the report of the Committee on the Elimination of Racial Discrimination¹⁰ to the General Assembly. The Council further took note of the Committee's recommendation contained in section III, paragraph 3, of decision 5 (IV) of its report, and decided to consider it, as appropriate, at the time the Trusteeship Council decides to dispatch a visiting mission to a Trust Territory.

At its 1403rd meeting, on 14 June 1972, the Council agreed that none of the petitions before it related to racial discrimination and that therefore it would not be transmitting any petitions to the Committee in 1972.

Adoption of the report of the Trusteeship Council to the General Assembly

At its 1404th meeting, on 16 June 1972, the Council adopted its report to the General Assembly covering the period from 19 June 1971 to 16 June 1972.¹¹

⁷ For the text of the letter, see A/AC.109/410.

⁸ T/1736.

⁹ T/1737.

¹⁰ *Official Records of the General Assembly, Twenty-sixth Session, Supplement No. 18 (A/8418)*, chap. VII, sect. B.

¹¹ *Ibid.*, *Twenty-seventh Session, Supplement No. 4 (A/8704)*.

Coopération avec le Comité spécial chargé d'étudier la situation en ce qui concerne l'application de la Déclaration sur l'octroi de l'indépendance aux pays et aux peuples coloniaux

A sa 1404^e séance, le 16 juin 1972, le Conseil a décidé que le Président du Conseil adresserait une lettre⁷ au Président du Comité spécial pour l'informer des décisions prises par le Conseil à sa trente-neuvième session au sujet des deux territoires sous tutelle.

A la même séance, le Conseil a également décidé d'appeler l'attention de l'Assemblée générale sur l'utile coopération qui s'était instaurée encore cette année entre le Conseil de tutelle et le Comité spécial, grâce à la participation de deux représentants de pays non membres du Conseil à la Mission de visite chargée d'observer les élections à la Chambre d'assemblée du Papua-Nouvelle-Guinée en 1972.

Moyens d'études et de formation offerts par des États Membres aux habitants des territoires sous tutelle

A sa 1402^e séance, le 12 juin 1972, le Conseil a pris acte du rapport du Secrétaire général.⁸

Diffusion, dans les territoires sous tutelle, de renseignements sur l'Organisation des Nations Unies et le régime international de tutelle

A sa 1402^e séance, le 12 juin 1972, le Conseil a pris acte du rapport du Secrétaire général.⁹

Coopération avec le Comité pour l'élimination de la discrimination raciale

A sa 1402^e séance, le 12 juin 1972, le Conseil a décidé d'inviter les puissances administrantes à inclure dans leurs rapports annuels les renseignements sur les questions énumérées dans la partie pertinente du paragraphe 1 de la section III de la décision 5 (IV) du Comité pour l'élimination de la discrimination raciale¹⁰. Le Conseil a en outre pris acte de la recommandation du Comité figurant au paragraphe 3 de la section III de la décision 5 (IV) et a décidé de l'étudier comme il convient au moment où le Conseil de tutelle déciderait d'envoyer une mission de visite dans un territoire sous tutelle.

A sa 1403^e séance, le 14 juin 1972, le Conseil a été d'avis qu'aucune des pétitions dont il était saisi n'avait trait à la discrimination raciale et qu'il ne transmettrait donc pas de pétitions au Comité en 1972.

Adoption du rapport du Conseil de tutelle à l'Assemblée générale

A sa 1404^e séance, le 16 juin 1972, le Conseil a adopté son rapport à l'Assemblée générale pour la période du 19 juin 1971 au 16 juin 1972.¹¹

⁷ Pour le texte de la lettre, voir A/AC.109/410.

⁸ T/1736.

⁹ T/1737.

¹⁰ *Documents officiels de l'Assemblée générale, vingt-sixième session, Supplément n° 18 (A/8418)*, chap. VII, sect. B.

¹¹ *Ibid.*, *vingt-septième session, Supplément n° 4 (A/8704)*.

Adoption of the report of the Trusteeship Council
to the Security Council

At its 1404th meeting, on 16 June 1972, the Council adopted its report to the Security Council covering the period from 19 June 1971 to 16 June 1972.¹²

¹² *Official Records of the Security Council, Twenty-seventh Year, Special Supplement No. 1 (S/10753).*

Adoption du rapport du Conseil de tutelle
au Conseil de sécurité

A sa 1404^e séance, le 16 juin 1972, le Conseil a adopté son rapport au Conseil de sécurité pour la période du 19 juin 1971 au 16 juin 1972.¹²

¹² *Documents officiels du Conseil de sécurité, vingt-septième année, Supplément spécial n° 1 (S/10753).*